



棉花学报 » 2012, Vol. 24 » Issue (6) :473-480 DOI: 1002-7807(2012)06-0473-08

研究与进展

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

&lt;&lt; | Next Articles &gt;&gt;

## 北疆早熟陆地棉品种的遗传多样性分析

赵战胜<sup>1,2</sup>, 喻树迅<sup>2\*</sup>, 范术丽<sup>2</sup>, 张卫国<sup>1</sup>, 庞朝友<sup>2</sup>, 梅拥军<sup>3</sup>

1.新疆生产建设兵团农六师农业科学研究所, 新疆 五家渠 831300; 2.中国农业科学院棉花研究所, 河南 安阳 455000; 3.塔里木大学植物科学学院, 新疆 阿拉尔 843300

## Analysis of Genetic Diversity of Early Maturing Upland Cotton Varieties in Northern Xinjiang

ZHAO Zhan-sheng<sup>1,2</sup>, YU Shu-xun<sup>2\*</sup>, FAN Shu-li<sup>2</sup>, ZHANG Wei-guo<sup>1</sup>, PANG Chao-you<sup>2</sup>, MEI Yong-jun<sup>3\*</sup>

1. Institute of Agricultural Science, The Sixth Agricultural Division, Xinjiang Production and Construction Group, Wujiaku, Xinjiang 831300, China; 2. Cotton Research Institute, Chinese Academy of Agricultural Sciences, Anyang, Henan 455000, China; 3. Institute of Plant Sciences, Tarim University, Alaer, Xinjiang 843300, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (1404KB) [HTML 1KB](#) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 从SSR水平分析北疆早熟陆地棉品种的遗传多样性, 为该棉区种质资源的创新和新品种选育提供依据。利用38个SSR引物对北疆33个早熟陆地棉品种进行遗传多样性分析, 通过NTSYS-pc2.11软件计算品种之间的相似系数, 并进行聚类和系谱追溯。38个引物在33个品种中共扩增出126个条带, 平均每个引物为3.32个。共检测出160个等位基因, 等位基因变异的多态信息含量(PIC)在0.1690~0.8503。33个品种间的遗传相似系数在0.4120~0.9560, 遗传相似系数在0.57~0.61可将33个棉花品种分为2类。其中, 第Ⅰ类包含17个品种, 第Ⅱ类包含16个品种。在第Ⅰ类中以贝尔斯诺血统为主, 第Ⅱ类中以中棉所17和新陆早16号血统为主。SSR标记分析与系谱分析的结果对北疆棉花品种间的遗传多样性分析结论基本一致。本研究表明北疆棉花品种的遗传基础狭窄。

关键词: 棉花 北疆 SSR标记 遗传多样性 聚类分析

**Abstract:** We analyzed genetic diversity of cotton in order to provide information for evaluation of germplasm resources and breeding in our local region. Thirty-eight pairs of SSR primers were used to analyze the genetic diversity of early maturing upland cotton varieties in northern Xinjiang. The genetic similarity(GS) coefficient, the category, and information on the genealogy of accessions were calculated using NTSYS-pc 2.11 software. We detected 126 bands among 33 varieties. The primers had 160 alleles, with a mean of 3.32; and the polymorphic information content (PIC) was around 0.1690 to 0.8503. The genetic similarity coefficient of 48 accessions ranged from 0.4120 to 0.9560. The germplasm resources of GS ranged from 0.57 to 0.61 and could be categorized into two major groups. The consanguinity of the first group including 17 varieties was Belshinuo; for the other group including 16 varieties, the main consanguinities were CCRI 17 and Xinluzao 16. The results of SSR markers were in accordance with the analysis of genetic diversity, indicating that the cotton varieties we tested possess little genetic diversity.

Keywords: cotton northern Xinjiang SSR genetic diversity cluster analysis

Received 2011-09-03;

Fund:

国家棉花产业技术体系(CARS-18)

Corresponding Authors: 喻树迅(1953-), [yu@cricaas.com.cn](mailto:yu@cricaas.com.cn)About author: 赵战胜(1968-), 男, 副研究员, [zhzhsh1968@163.com](mailto:zhzhsh1968@163.com)

引用本文:

赵战胜, 喻树迅, 范术丽, 张卫国, 庞朝友, 梅拥军. 北疆早熟陆地棉品种的遗传多样性分析[J]. 棉花学报, 2012, V24(6): 473-480

ZHAO Zhan-Sheng, YU Shu-Xun, FAN Shu-Li, ZHANG Wei-Guo, PANG Chao-You, MEI Yong-Jun. Analysis of Genetic Diversity of Early Maturing Upland Cotton Varieties in Northern Xinjiang[J]. Cotton Science, 2012, V24(6): 473-480

链接本文:

[http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807\(2012\)06-0473-08](http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807(2012)06-0473-08) 或 <http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/Y2012/V24/I6/473>

## Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

## 作者相关文章

- ▶ 赵战胜
- ▶ 喻树迅
- ▶ 范术丽
- ▶ 张卫国
- ▶ 庞朝友
- ▶ 梅拥军

